
Seniorrådets høringssvar til udvalget for ældre og sundhed angående 75-års 

fødselsdags arrangementer. 

 

Udvalget for Ældre og sundhed har anmodet Seniorrådet om at afgive høringssvar i anledning af, at 

der fra forvaltningens side er fremkommet forslag til ændringer i den eksisterende form for 

opfyldelsen af Servicelovens § 79a krav om hjemmebesøg hos borgere, der er fyldt 75 år. 

Der er så vidt vides ikke fremkommet forslag om ændringer i de øvrige forhold, der er nævnt under 

§ 79a. 

I bekendtgørelse nr. 716 af 7.7.2019 § 1, stk.2 findes hjemlen til, at hjemmebesøg kan erstattes 

med andre former for kollektiv sammenkomst. 

I de senere år har forpligtelsen været opfyldt ved, at man på de Aktive Centre har bistået med at 

afholde arrangementer, hvortil kommunens 75 års fødselarer har været indbudt, og hvor der har 

været foredrag fra sundhedsfaglige personer. Under hensyntagen til corona situationen blev disse 

ikke afholdt i en periode, men efter afslutningen blev der afholdt et større fælles arrangement i 

Sportsbyen, hvor der kom flere hundrede personer. 

 

Ud fra de oplysninger som Seniorrådets medlemmer har modtaget efter afholdelsen af 

sammenkomsten i Sportsbyen, var dette helt utilfredsstillende for de deltagende. Dette viste sig 

også ved, at flere udvandrede og andre lod snakken gå med de nærmest siddende. Det var ganske 

enkelt for stort et forum, og de professionelle formåede ikke at fange tilhørernes interesse. 

Dette havde også den ulempe, at fødselarerne ikke fik den introduktion til de Aktive Centre, som er 

nødvendige for at spore de ældre ind på de talrige tilbud, der ligger her. 

 

Seniorrådet må derfor klart tage afstand fra, at der indføres et stort fælles arrangement. 

 

Under beskrivelsen af tilrettelæggelse af arrangementet er nævnt, at deltagelsen ved 

arrangementet i Sportsbyen var langt større end deltagelsen på de Aktive centre, men dette 

skyldes flere ting. For det første, at det omfattede flere årgange, at det var nyt efter corona 

nedlukning, og at der var stor interesse for at besøge Sportsbyen, der jo også havde været lukket 

ned i lang tid.  

Det er desuden anført, at planlægningen starter 8-9 måneder forud for arrangementet, men det 

kan da kun være den planlægning, der består i at meddele datoerne til de respektive brugerråd, 

der står for hele den praktiske del af arrangementet, samt bestille lagkagerne til fødselsdagen. 



Seniorrådets medlemmer er kontaktpersoner til de Aktive Centre og har deltaget i 

arrangementerne, hvorfor vi også har hørt Sundhedsvejledernes oplæg adskillige gange. Det er 

nogenlunde det samme, der præsenteres hvert sted hvert år, så forberedelsen heraf må være 

begrænset i tid. Selvfølgelig medgår der mere tid, når det skal gentages måske 10 steder, men set i 

forhold til, at dette er et alternativ til et hjemmebesøg hos hver enkelt borger, er der sparet rigtig 

meget tid ved dette. 

Sundhedsplejen indlæg kunne måske også begrænses og optimeres, f.eks. kunne mængden af 

pjecer der præsenteres gøres enklere ved, at disse blev samlet i en lille mappe, der blev udleveret 

til hver deltager. I stedet kunne man bruge lidt mere tid således, at brugerrådene kunne lave en 

rundvisning på centrene, samt fortælle om de aktiviteter, der foregår. Det er desuden vigtigt for 

Seniorrådet at have lejlighed til at fortælle om deres arbejde, og hvilke personer man kan kontakte. 

 

Seniorrådet er bekendt med, at der sidste år skete aflysning af nogle arrangementer på grund af for 

få tilmeldinger, og for at undgå dette ser vi det hensigtsmæssigt, at arrangementerne afholdes 

færre steder. Som nævnt nedenfor vil det være hensigtsmæssigt med 7 steder.  Først og fremmest 

er det vigtigt, at det bibeholdes på Orø, da der ellers ikke ville deltage nogle herfra. 

Dernæst har vi forslag om, at arrangementer på Stenhusbakken og Elisabethcentret bibeholdes i 

nuværende form, da der er rigtig mange, der deltager der. 

 Man kunne samle Vipperød og Tølløse til et arrangement, Svinninge, Regstrup, Tuse og Mårsø til 

et, Jyderup og Mørkøv til et, samt Store Merløse og Undløse til et. Disse steder kunne møderne 

afholdes på skift. Dette ville indebære en rationalisering og være med til at forhindre aflysninger. 

 

Vi er således positive overfor forslag om en mindre indskrænkning af antallet af steder, men må 

tage meget kraftig afstand fra, at der afholdes eet stort fælles arrangement. Det sidste vil betyde så 

alvorligt frafald, at det vil være betænkeligt om lovens krav til hjemmebesøg er opfyldt. 

 

På Seniorrådets vegne  

Lis Hævdholm 

 


